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* اکنون که پرچم امام حسین)ع( در همه عالم برافراشته شده امام دیگر تنها نیست 
و سردار کربلا به قدرت الهی و همت جوانمردان مشغول فتح سنگرها در سوریه، 
عراق، یمن، فلسطین و... است و کاروان حضرت زینب)س( با عزت و عظمت هرساله 

اربعین از نجف به کربلا می رود تا نوید آمدن موعود آل محمد را بدهد.
0915---0563
* برنامــه ثریا را در مورد دســتاوردهای غرورانگیز دفاعــی دیدم و لذت بردم. ای 
کاش دولتمردان ما نیز همانند عزیزان دفاعی عمل می کردند و امروز شــاهد این 
همه گستاخی غربی ها نسبت به کشورمان نبودیم. به جای رفتار جهادی، متأسفانه 

حجاب و عفاف جامعه علوی را هدف گرفته اند.
0990---2914

* باید به سرنوشت نظام و انقلاب حساس بود و اجازه نداد روحیه استکبارستیزی 
و مبارزه با آمریکا را در کشور تضعیف کنند. وادادگی و انفعال دولتمردان در مقابل 
غرب برای ملت قهرمان و نستوه ایران قابل تحمل نیست. سازش با غرب و غربی ها 

خیانت آشکار به صدها هزار شهید به خون خفته است.
0917---2012
* آقای صالحی! انتظار این است با همان سرعتی که بساط انرژی هسته ای را برچیدید 
و قلب راکتور اراک را بتن ریختید در گام سوم و از امروز تلاش جهادگونه ای انجام 

دهید تا آن گذشته نامطبوع را جبران کنید.
نیک طبع
* همان هنگام که ترامپ رئیس جمهور آمریکا از برجام خارج شد پایان برجام بود 
ولی چه کنیم که دولتمردان به دلایل مختلف می خواهند به هر قیمت و هر خسارتی 

در برجام بمانند و حاضر نیستند به اشتباه خویش اعتراف کنند.
0915---1648
* دیپلماسی التماسی دولت تدبیر و امید تاکنون نتیجه ای به جز خسارت سنگین 
برای کشور نداشته است. این رفتار سیاسی در طراز جمهوری اسلامی ایران انقلابی 
نبوده و نیست و ملت شریف در انتخابات آینده ان شاءالله به این وضع پایان بدهد.
زاهد- رشت
* آقای ظریف گفته، اگر دیپلماســی نبود کشتی ایرانی آزاد نمی شد! باید گفت، 
دســتگاه دیپلماسی کشــتی را آزاد نکرد. آنچه باعث آزاد شدن کشتی ایرانی شد 

اقدام قاطع دلاوران سپاه بود و الا هنوز کشتی در اسارت بود.
0915---1713
* مدعیان همه فن حریفی تا کی قرار است فریب شیطان بزرگ و اروپایی های خبیث 
را بخورند؟! برای رضای خدا اگر اعتقاد دارند این دو سال باقیمانده را به حل بخشی 
از مشکلات مردم بپردازند و بدانند که جنازه متعفن برجام معجزه ای نخواهد داشت.
8161---0917 و 2846---0935
* میزان مهارت بالای اصلاح طلبان در واقعیت نشان دادن سراب را باید در کتاب 

گینس ثبت کرد!
0913---6807

* کسانی که مدعی اند حاضرند هر جا و هر طور و در هر زمان و با هر کس که به سود 
کشور باشد مذاکره کنند ابتدا ببینند توان آن را دارند یا خیر به 6 سال گذشته مذاکرات 
خود نظری بیفکنند و نتیجه تقریباً هیچ و صفر و خسارت محض آن را هم ببینند و 
گردنکشی ها، تحریم های شدیدتر دشمن و عقب نشینی دولت خود را ملاحظه کنند و 

به سود حاصله هم بنگرند و آنگاه سخن از مذاکره به زبان جاری نمایند؟ 
0916---6043
* وقتی آمریکا به صورت علنی و رســمی از برجام خارج شده و اروپایی ها هم در 
عمل به هیچ کدام از تعهدات خود در برجام متعهد نیستند ماندن ایران در برجام 

هیچ توجیهی ندارد.
0937---9654
* امام راحل)ره( رسانه ملی را به مثابه دانشگاه عمومی تلقی کردند پخش سریال های 
بی محتوا و بعضا بدآموز مثل »بوی باران« در این دانشگاه قرار است چه چیزی به 

دانشجویانش عرضه کند؟
0919---7902
* پل بایلر در مســیر گنبدکاووس به کلاله در شرق استان گلستان در سیل آخر 
ســال 97 به علت کم بودن ارتفاع، چند روزی مسدود شد و تعداد زیادی از مردم 
منطقه و مسافرین با مشکلاتی روبه رو شدند. با توجه به اینکه اواخر تابستان را سپری 
می کنیم و یک پاییز پربارش را در پیش داریم چرا مسئولان امر نسبت به لایروبی 

و بازسازی پل اقدام نمی کنند؟
ابراهیم مهربانی- گنبدکاووس
* در رجایی شهر کرج بستنی فروش ها و آش فروش ها برای جلب مشتری دختران 
جوان و آرایش کرده را  به کارگیری کرد ه اند. چرا اجازه می دهند از خانم ها استفاده 

ابزاری بشود؟ پس غیرت مسئولان کجا رفته؟
0912---1183
* متاســفانه منطقه گردشگری سرعین رها شده و هیچ گونه نظارت و کنترلی بر 
جنبه هــای فرهنگی آن وجود ندارد، ضرورت دارد در این مورد گزارشــی تهیه و 

پخش بشود.
0912---9438
* مسئولان وزارت بهداشت به صورت نامحسوس سری به بیمارستان امام  خمینی )ره( 
بزنند و از نزدیک در جریان کثرت مراجعات بیماران شهرستانی،  نحوه رسیدگی به 

آنان، محل استراحت همراهان بیمار و امکانات آموزشی و... قرار گیرند.
محمدی
*  در ابتدای خیابان جیحون، پایین تر از خیابان آزادی، نورافکن های قوی باشــگاه  
تامین اجتماعی و بانک ملت شب ها تا صبح روشن می ماند. با توجه به حضور نگهبان 

چه لزومی دارد این همه نورافکن  پرمصرف تا صبح روشن باشد؟
زمانی
* ورود آقایان به واگن های اختصاصی بانوان به امری عادی تبدیل شده است این 
موارد با تماس ها و پیامک های فراوان به بخش شکایات مترو گفته و نوشته شده است 
ولی حمیتی برای این مسئله وجود ندارد. به خصوص دست فروشان مرد مدت هاست 

که به قسمت بانوان ورود می کنند.
0919---9772
* تلفن حفاظت اطلاعات دادگستری استان آذربایجان شرقی پاسخگو نیست در 
نتیجه تعداد زیادی از شهروندان برای ارائه شکایت و گزارش های خود نمی دانند چه 

باید بکنند. تقاضا داریم برای گره گشایی از مشکلات مردم  کاری بکنند.
0914----8187
* ســازمان محیط زیست سواری های تولیدی دیزل را آلاینده محیط زیست اعلام 

کرده پس چرا تولید این ماشین متوقف نمی شود؟
0938---6263
* اجاق گازی خریداری کردم که فاقد ترموکوبل است. با هر جایی که می توانستم 
تماس گرفتم تا خطراتی را که چنین اجاق  گازهایی می تواند داشته باشد اطلاع بدهم، 
اما پاسخی دریافت نکردم. اگر جایی به دلیل وجود چنین اجاق  گازهایی که بدون 
ترموستات هستند آتش سوزی رخ دهد، آتش نشانی در گزارش خود عنوان اجاق گاز 

غیر استاندارد را قید می کند آن هم به دلیل عدم نصب ترموکوبل.
صفری
* از شــهرداری منطقه 14 درخواســت می شود یک عدد سطل زباله در مجاورت 
ایســتگاه  کد 5447 اصفهانک قرار دهند تا رها کردن زباله در کنار این ایســتگاه 

مسافران منتظر اتوبوس های شرکت واحد اتوبوسرانی را آزار ندهد.
2842---0910و 3949-----0912 و 7250----0919

 پاسخ شرکت بهره برداری راه آهن شهری تهران  )مترو(
در پاســخ به مطلب مندرج در روزنامه »یک شنبه مورخ 1398/6/10 صفحه 2 با 
عنوان: عدم عذرخواهی به دلیل نقص فنی یکی از قطارهای مترو، ضمن عذرخواهی 
از مسافران گرامی و همچنین سپاس از آن روزنامه وزین به خاطر انعکاس دیدگاه ها 
و نقطه نظرات خوانندگان گرامی و ظرفیت ایجاد شده جهت تعامل و پاسخگویی به 
شهروندان و مسافران محترم مترو،  به اطلاع می رساند قطار 117 اعزامی از ایستگاه 
تجریش به ایستگاه کهریزک، به دلیل نقص فنی در ایستگاه  شهدای هفتم تیر با 
28 دقیقه تاخیر دریافت گردید که در این بازه زمانی از طریق اتاق کنترل محلی و 
طبق دستورالعمل ، در چند نوبت از مسافران محترم قطار مورد نظر پوزش طلبیده 

و پیام های تاخیرات طولانی مدت پیج شده است.«

دیدید مذاکره در نیویورک و پاریس
آمریکا را وحشی تر کرد؟

آخریــن مواضع وزیر امور خارجه در کنار افزایش تحریم های ضد ایرانی 
توسط آمریکا نشان می دهد مذاکرات چند ماه اخیر او در نیویورک و پاریس، 

اقدامی نابجا و موجب زمان سوزی و غفلت از نقشه حریف بوده است.
آقای ظریف که یک ماه قبل در ســفر نیویورک- به تصریح خودش- به 
مذاکره درباره دائمی کردن برخی محدودیت های موقت برجام پرداخت، اکنون 
در توئیتر می نویسد: تروریسم اقتصادی آمریکا علیه کوبا، چین، روسیه، سوریه، 
ایران و ... عمداً غیرنظامیان را هدف قرار داده و سعی در دستیابی به اهداف 
سیاسی نامشــروع از طریق ارعاب افراد بی گناه دارد. رفتار قلدرمآبانه ایالات 
متحده اکنون شامل دزدی دریایی، رشوه خواری و باج خواهی است. ما به کوبا 

درود می فرستیم و در کنارش هستیم.
او توضیح نمی دهد که چگونه می خواسته با همین رژیم باج خواه، مذاکره 
و چانه زنی و معامله کند؟ اما در عین حال در جریان سفر به اندونزی نیز در 
جمع خبرنگاران و درباره واکنش اروپا و به ویژه فرانسه در رابطه با اجرای گام 
سوم کاهش تعهدات برجامی ایران گفت: اروپایی ها باید به این نتیجه برسند 
که اگر بخواهند از آمریکا برای اجرای تعهداتشــان اجازه بگیرند آمریکا هیچ 
وقت به آن ها این اجازه را نخواهد داد. شما از رژیم و دولت کنونی آمریکا که 
سیاســت خود را فشار حداکثری قرار داده، انتظار دارید این فشار را کم کند 

حتما این کار را نخواهد کرد.
ظریف گفت: شــما نمی خواهد به ایران امتیازی بدهید و قرار نیست به 
ایران لطفی بکنید شما قرار است تعهدات خودتان را انجام دهید این تعهدات 

نه وابسته به آمریکا و نه وابسته به اجازه آمریکاست.
وی ادامه داد: اروپایی ها تعهداتی را در قالب برجام داشته اند. بند سه ضمیمه 
دو برجام نشان می دهد این تعهدات حتی صدور قوانین هم نیست بلکه اجرای 
قوانین و نتیجه اجرای آن قوانین اســت و اروپایی ها در اجرای تعهداتشان که 
ارتباطی هم با آمریکا ندارد تخلف کردند. اروپایی ها خبر داشتند که آمریکا با 
سیاست خشنی وارد شده بازهم یازده تعهد دادند و این تعهدات را چندین بار 
تکرار کردند و این تعهدات را اجرا نکردند در واقع هم اجرای تعهدات برجامی شان 

را نقض کردند هم تعهداتی که بعد از خروج آمریکا داشتند را نقض کردند.
ظریف گفت: اروپایی ها نیاز نیست کاری بکنند؛ برای خودشان کار کنند.

او همچنین با اشاره به تحریم های روزهای اخیر آمریکا می گوید: اینکه فردی 
که به قول خودشان نماینده ویژه در امور ایران هست و عنوان پر طمطراقی 
دارد بیاید و به ناخدای یک کشــتی نفتکش پیام بفرستد، هم تطمیع و هم 
تهدیــد و هم باج گیری بکند. آمریکا به خودش نگاه کند ببیند به چه روزی 
افتاده است که همانند گانگستر ها و اعضای مافیا عمل می کند. آقای ترامپ 
گفت که یک بار دیگر آمریکا را بزرگ و قدرتمند می کند. آیا این قدرت است 
که به یک ناخدا نامه بنویسید بگویید کشتی را تحویل بده و از ما پول بگیرید؟ 

آیا این غیر از دزدی دریایی است؟
ظریف در ادامه گفت: اقدام آمریکا با زمانی که در فیلم های وسترن کابو ها 
و گاوچران ها این کار را می کردند خیلی فرق نمی کرد. این گونه اســتفاده از 
قدرت اقتصادی نشــان دهنده استیصال سیاسی و بین المللی آمریکا و نشان 
دهنده این است که ایران بسیار موفق بوده تا آمریکا را منزوی کند به طوری 

که نماینده ویژه آمریکا به دریوزگی بیفتد.
این موضع در حالی است که ظرف دو ماه گذشته، آقای ظریف و عراقچی 
چندین بار به فرانســه رفتند- و حتی ظریف در حاشــیه نشست گروه هفت 
در پاریس به دیدار مقامات فرانســوی رفت- تا به زعم خود، از طریق واسطه 
فرانسوی، آمریکا را به دادن مجوز چند ماهه فروش 700 هزار بشکه نفت یا اجازه 
واگذاری اعتبار 15 میلیارد دلاری از سوی اروپا به اینستکس را دریافت کند. 
اما درست در همین دوره آمریکا، مشغول تدارک تحریم های کشتیرانی و نفتی 
جدید علیه ایران بود که پریروز اعلام شد و هیچ صدایی هم از فرانسه در نیامد.
اما در مقابل، فرانسه و انگلیس و آلمان درباره احتمال برداشتن گام سوی 

از سوی ایران هشدار داده اند!
در عیــن حال باید گفت 16 ماه انفعــال وزارت خارجه و آقای روحانی 
پس از خروج آمریکا از برجام، موجب وقاحت و ســوءتفاهم بیشتر در طرف 
آمریکایی شــده است چنان که مارک اسپر وزیر دفاع آمریکا در لندن گفت: 
از برخی جهات به نظر می رســد ایران ذره ذره به نقطه ای نزدیک می شود که 

می توانیم مذاکره کنیم.
فرانسوی ها در جریان مذاکرات با ظریف و عراقچی بارها موضوع ابدی کردن 
تعهدات برجامی ایران و مذاکره درباره توان موشکی و نفوذ منطقه ای ایران را 
پیش کشیدند اما با این وجود، ظریف و عراقچی به نشانه اعتراض، از پای میز 
مذاکره بلند نشدند تا اینکه سرانجام مقامات آمریکایی دیروز تصریح کردند 
تحریم های ایران برداشته نخواهد شد و آمریکا کاهش موقت تحریم ها در حوزه 
نفتی و یا گشــایش اعتبار 15 میلیارد دلاری برای ایران را نمی پذیرد و قرار 

نیست به کسی استثنا یا معافیت بدهیم.

آقای پمپئو !
دروغگو کم حافظه است

وزیر خارجه آمریکا گفت مردم ایران شایســته برخورداری از حقوق مسلم 
خدادادی شان هستند.

مایک پمپئو در جریان یک سخنرانی گفت که آمریکا باید به سنت آمریکایی 
خود ببالد.

وی در دانشگاه ایالتی کانزاس گفت این سنت از یک مجموعه حقوق مسلم 
[انکارناپذیر] تشکیل شده است: »این که همه انسان ها با هم برابر آفریده شده اند 

و همه از حق زندگی، آزادی، و جست وجوی شادمانی برخوردارند.«
وی گفت: »این سنت آمریکایی ، یا آمریکانیزم، چیزی است که باید به آن 
ببالیم. این حقوق مسلم در عمق وجود ما آمریکایی ها ریشه دارد. ما از هرگونه 

زیرپا گذاشتن این حقوق، در هر جا و هر زمانی که باشد، بیزاریم.«
وی افزود: »از همین رو است که من همیشه به  نمایندگی از مردم ایران، 
مردم چین، و مردم ونزوئلا، که شانس و موقعیت ما را ندارند، حرف می زنم. آن ها 

هم به اندازه ما شایسته برخورداری از این حقوق خدادادی هستند.«
این سخنان در حالی است که دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا بارها ملت 

ایران را تروریست خطاب کرده است.
اما درباره سنت آمریکایی  باید اظهارات اردیبهشت ماه گذشته مایک پمپئو 
را یادآوری کرد که در دانشــگاه »ای اند  ام« تگزاس گفته بود: زمانی که رئیس 
سازمان CIA بودم، دروغ می گفتیم و تقلب و دزدی هم می کردیم. این کارها 

یادآور افتخارات تجربه آمریکایی است.«
تحریم های ویزا، کاتسا و ایسا

یادگار های برجام است آقای ربیعی!
ســخنگوی دولت می گوید تلاشمان این است که یک دولت بدون تحریم را 

تحویل نسل 1400 بدهیم.
علی ربیعی در روزنامه ایران نوشت: رئیس جمهور با اعلام اجرای گام سوم ایران، 
مهلت 60 روزه دیگری را برای اروپا تعیین کرد با این پیام که »هر زمان به تعهدات 

خود در برجام بازگردند ما هم به تعهدات خود بر می گردیم.«
اســتراتژی دولت در کاهش تعهدات برجامی این اســت: »مقاومت سازنده و 
تعامل گسترده« و به تعبیری دیپلماسی مقاومت و مقاومت دیپلماتیک. هدف از این 
استراتژی افزایش تعاملات جهانی و ماندن در این تعاملات است نه عبور از برجام.

این استراتژی دولت دوازدهم نمودی از یک دیدگاه در تعاملات جهانی و مواجهه 
با نقض برجام از جانب دولت های سرکش جهان است. دیدگاه مقابل به طور نانوشته 
و ناگفته به نوعی سخن می گوید که گویی تعامل با دنیا نوعی وادادگی است و تحریم 
سرنوشت محتوم ماست و باید به رفع اثر تحریم بپردازیم. اما دولت اصل را نه در 
رفع اثر تحریم به عنوان واقعیت تحمیلی سرنوشــت ایران، که در رد اصل تحریم 
می بیند. در دیدگاه مقابل گویی خرمشهر اشغال شده و رفع آثار اشغال خرمشهر 
باید ملاک باشد در حالی که مطابق دیدگاه دولت اصل رفع اشغال خرمشهر است.

ربیعی می افزاید: »اف.دی.دی« اتاق فکر صهیونیســتی اســت که با عبور از 
برجام و طراحی تحریم های ظالمانه اکنون تلاش دارد تا تحریم ها را نهادینه کند. 
لابی اسرائیلی ضد برجام در آمریکا اکنون می گوید باید تحریم ها را چنان طراحی 
و نهادینه کرد که هیچ رئیس جمهور دیگری در آمریکا نتواند حتی اگر بخواهد آن 
را لغو کند. عده ای نباید در داخل کشور تفکری را دنبال کنند که وضعیت فعلی 
تحریم ها را به شکل یک وضعیت آرمانی درآورده و از شرایط استثنایی کنونی یک 

قاعده دائمی بسازند.
ترامپ فکر می کرد به محض خروج از برجام ایران نیز با شدت بیشتری همان 
مسیر را در پیش خواهد گرفت و به این ترتیب راه برای بازگشت آن قطعنامه  های 
شوم و ضد ایرانی هموار خواهد شد. وی در پایان می نویسد: همه تلاش دولت تدبیر 
و امید در طی فرصت باقی مانده آن است که یک دولت بدون تحریم تحویل نسل 

1400 دهد و چهل سال دوم انقلاب ما چهل سال بدون تحریم شود.
درباره این اظهارات، چند پرســش مطرح است: طبق وعده آقای روحانی، در 
روز اول اجرای برجام باید همه تحریم ها برداشته می شد. اما به اذعان دولتمردان، 
عایدی برجام در همان دوره اجرا )دولت اوباما( »تقریباً هیچ« بود و به تعبیر آقای 
ظریف، حتی امکان افتتاح یک حســاب بانکی در لندن فراهم نشد. چرا این روند 
اتفاق افتاد؟ چرا در همان دوره اوباما )و نه ترامپ(، انبوهی از زیرساخت های تحریمی 

تصویب یا به اجرا گذاشته شد؟!
تحریم های موسوم به کاتسا، ایسا و تحریم های ویزایی، یادگار دوره ترامپ است 
یا دوره اوباما؟! چرا با وجود واگذاری امتیازهای سنگین در برجام، تحریم ها نه تنها 
نرفت، بلکه سنگین تر از گذشته برگشت؟ این تحریم ها یادگار دوره شماست! اصلًا 

آیا این منطق درستی است که کسی تصور کند می تواند با دادن امتیاز به دشمن، 
حربه تحریمی را از دست او بگیرد؟ وقتی کسانی برخلاف واقع ادعا کردند خزانه خالی 
است و آمریکا کدخداست و می تواند با یک بمب تمام توان دفاعی ما را نابود کند 
و...، آمریکا چرا باید این حربه را کنار می گذاشت تا شاهد دوره بدون تحریم باشیم؟!

آقای ربیعی توضیح نمی دهد که اگر برجام از جانب دولت های سرکش نقض 
شده )مشخصاً آمریکا، انگلیس، فرانسه و آلمان(، بنابراین تعامل گسترده با همین 

پایمال کنندگان توافق موجود، دقیقاً یعنی چی؟!
خرمشهر اشغال شده، مثال خوبی است. رفتار توأم با تعلل و وقت کشی بنی صدر، 
خرمشــهر اشغال شده را آزاد کرده یا مقاومت و زدن به سینه دشمن؟! تحریم ها 
نیز وقتی می شــکند که به اقتصاد درون زا بها بدهید و 6 ســال تولیدکنندگان و 
فعــالان اقتصادی را معطل اخم و لبخند آمریــکا و اروپا نگه ندارید یا دچار انواع 
خودتحریمی های ناشــی از واردات و قاچاق بی رویه، گرفتاری ها و موانع کسب و 
کار، حیف و میل ده ها میلیارد دلاری منابع ارزی کشور به ضرر تولیدکنندگان و 

سود عده انگشت شماری رانت خوار و... از این قبیل نکنید.
تحریم وقتی برداشــته می شــود که مانند ماجرای سرنگونی پهپاد آمریکا و 
توقیف نفتکش انگلیس، تعدی و دست درازی دشمن را با قاطعیت پاسخ دهید و 
گستاخی های حریف را برایش پرهزینه کنید و از سوی دیگر به دورزدن تحریم ها 
توسط همسایگان و سایر کشورهای غیرغربی بها بدهید. ضمن اینکه به تصریح اغلب 
حامیان دولت در سال های 90 تا 92، فقط 10 تا 30 درصد مشکلات اقتصادی کشور 
به تحریم ها مربوط می شود و 70 تا 90 درصد مشکلات اقتصادی، به سوءمدیریت 
در دولت بر می گردد. به این معنا به نظر می رسد، همین که در سال 1400، رویکرد 
تک بعدی، خیال اندیش و ناکارآمد حاکم بر دولت کنار برود، مقدمه بازگشت امید به 
ظرفیت ها و نیروهای داخلی و شکستن، حصار تحریم هاست به خاطر داشته باشیم 
که قبل از دولت آقای روحانی، نه چند صدهزار بشکه بلکه 1/5 میلیون بشکه نفت 
می فروختیم و چرخ سانتریفیوژها هم می چرخید و رکورد تورم 42 درصدی که در 

دولت روحانی به یادگار گذاشته شد، هرگز پدید نیامده بود.
گام های لاک پشتی در کاهش تعهدات برجام

به زیان کشور است
»در شــرایط فعلی، احتیاط در گام های کاهش تعهدات برجامی، به سود ایران 

نیست«
دیپلماســی ایرانی از قول دکتر فواد ایزدی نوشت: من معتقدم که نه تنها گام 
سوم در کاهش تعهدات برجامی ایران، بلکه هر سه گام تاکنون، گام هایی لاک پشتی، 
محتاطانه و در سایه ملاحظات دیپلماتیک اتخاذ شده است. چون در قیاس با 14 ماه 
تحریم و فشار بی سابقه ایالات متحده آمریکا و نیز بدعهدی های اروپا اساساً گام های 
صورت گرفته در کاهش تعهدات برجامی توسط دولت نمی تواند موازنه قوا را شکل 

دهد و ایران را از موضع قدرت وارد میدان کند.
ایزدی می افزاید: همین نکته هم ســبب شده تا اروپا علی رغم برخی نمایش ها 
در خصوص نگرانی از گام های ایران در کاهش تعهدات برجامی، تهدیدی جدی از 
این بابت احساس نکنند. شاهد این مدعا مواضع خود سران و مقامات اروپایی ها در 
این رابطه است. اخیراً از خانم موگرینی، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا سوال 
شــد که چرا برخورد چندان جدی از جانب اروپا در برابر اقدامات ایران در خصوص 
کاهش تعهدات برجامی انجام نمی شــود و او اینگونه عنوان کرده که این گام ها به 

گونه ای نیست که بتواند تهدید جدی را برای ما ایجاد کند. 
فلذا در این رابطه گام سوم اعلامی دولت در کاهش تعهدات برجامی، ذیل انجام 
تحقیق و توسعه در حوزه هسته ای بدون هیچ گونه محدودیت می تواند بسیار مفید 
و سازنده باشد، منتهی به شرطی که همین گام کم رمق هم از امروز واقعا در دستور 
کار ســازمان انرژی اتمی قرار گیرد و دولت به واقع در همه زمینه های فعالیت های 
هسته ای محدودیت های تحقیق، پژوهش و توسعه را کنار بگذارد. چون در دو گام 
قبلی هم عملا آن چنان که باید کار جدی عملی صورت نگرفت. اما نکته مهم اینجا 
است که عملا اگر دولت جدیت عملیاتی درخصوص گام ها نداشته باشد به ضرر منافع 
کشور خواهد بود. چرا که از یک سو ما با گام های کاهش تعهدات برجامی حساسیت 
جامعه بین الملل و به خصوص غرب را نسبت به حقوق حقه هسته ای خود افزایش 
داده ایم، ولی در آن سو به واسطه ترس و یا ملاحظات دیپلماتیک دولت هیچ گونه کار 
جدی هم در سایه این گام ها صورت نگرفته است. یعنی آش نخورده و دهن سوخته.
این کارشناس بین المللی تصریح کرد: اگر ما احتیاط و محافظه کاری را از اقدامات 
خود برداریم و گام های جدی تر و عملی تر برداریم یقینا اروپا احساس نگرانی بیشتری 
خواهد کرد. از آن طرف ایالات متحده آمریکا از یک طرف هم رسماً پاسخ »نه« قاطعی 
به خط اعتباری 15 میلیارد دلاری فرانسه داد و از طرف دیگر با اعمال تحریم های 
جدید دهن کجی و تحقیر فرانسه رقم زده است. اما نکته ای که فراموش می شود این 
است که اساساً بار این تحقیر بر دوش ایران خواهد بود. یعنی به واسطه تلاش های 
فرانسه به منظور کاهش تنش عملا، نه تنها مشکلات تحریمی ما کم نشد که حتی 
دایره تحریم ها نیز افزایش پیدا کرد. پس به نظر من اگر فرانسه تلاشی نکند برای ما 
بهتر است تا اینکه بخواهد تکاپوی دیپلماتیک خود را برای حمایت از برجام صورت 
دهد. بر این اســاس منطقی نیست که دولت بخواهد امیدی به سرانجام تلاش های 

فرانسه داشته باشد.

ماجرای پرفراز و نشیب کربلا که 1380 سال از آن می گذرد پیش و 
بیش از هر چیز مایه عبرت است. چه می شود که تنها چند دهه پس از 
رحلت پیامبر)ص(، جامعه چنان دچار انحراف فکری و عملی می شود 
که با خاندان نبوت چنان می کنند که پس از گذر 14 قرن، هنوز چشم ها 
از یادآوری آن، پرآب شــده و سینه ها می سوزد. مشکل امروز برخی 
با همین درس ها و عبرت های عاشوراست. اگر عاشورا در سینه زنی و 
ریختن  اشــک خلاصه شود و پیامی  برای امروز نداشته باشد، حرفی 
ندارند اما اگر مایه عبرت و چراغ راه باشد، با هزار و یک لطایف الحیل 
سعی در تحریف و انحراف آن دارند. راه سیدالشهدا)ع( چه بود و پیام 
آن بزرگ مرد ایستاده بر قله آزادگی و استقامت چیست که یزیدیان 

زمان اینچنین از آن هراس دارند.
در تاریخ آمده است امام حسین)ع( را افراد بسیاری پند دادند که 
از ایستادن مقابل یزید خودداری کن؛ برخی ظاهراً از روی دلسوزی و 
سخن برخی دیگر از روی وسوسه های نفسانی و شیطانی. یکی از آنان 
مروان بن حکم بود. کسی که از سوی رسول خدا لعن شده و به دستور 
ایشان همراه با پدرش از مدینه تبعید شد اما بعدها و در زمان خلافت 
خلیفه سوم، بازگشــت و پست و مقام گرفت. مروان پیش از حرکت 
امام حسین)ع( شبی ایشان را در کوچه های مدینه ملاقات کرد و به 
سازش با یزید فراخواند. امام در پاسخ به او فرمود: »انا لله و انا الیه راجعون 
و علی الاسلام السلام...وای بر اسلام آنگاه که امت به حکمروایی چون 
یزید مبتلا شود! براستی از جدم رسول الله )ص( شنیدم که می فرمود 
خلافت بر آل ابی سفیان حرام است... پس آنگاه که معاویه را دیدید 
که بر منبر من تکیه زده اســت، شکمش را بدرید اما وااسفا که چون 
اهل مدینه معاویه را بر منبر جدم دیدند و او را از خلافت بازنداشتند، 

خداوند آنان را به یزید فاسق مبتلا کرد.«
و مگر امروز پس از 14 قرن داستان جز این است که برخی می گویند 
باید با آمریکا کنار آمد و خیر و صلاح در این اســت؟ آن آقایی که تا 
دیروز سفیر جمهوری اسلامی بوده و امروز تحلیلگر و کارشناس رسانه 
ضدانقلاب می شود و می گوید؛ »ما با یک ابرقدرت مواجه ایم و یک سری 
از کشــورهای قدرتمند دنیا هم با او همسوترند تا با ما. بنابراین باید 
منطقی فکر کنیم و برویم پای میز مذاکره«، یا نمی داند چه می گوید 
و یا دانســته آدرس تسلیم می دهد که در هر حال باید پرسید امثال 
این افراد با چنین تفکراتی چگونه نماینده انقلاب اســلامی در دیگر 

کشورها می شوند؟!
آنان که مأمور دشمن اند و پیام تســلیم او را به هر زبانی تکرار 
می کنند که تکلیفشان روشن است و هیچ، اما آنانکه گمان می کنند 
راه خیر و صلاح از مذاکره و تسلیم می گذرد کافی است بر سرنوشت 
مردم کوفه پس از واقعه کربلا نگاهی بیندازند. آنان که زمانی هزاران 
نامه به امام حســین)ع( نوشتند و ایشان را به سوی خود خواندند و 
اندکی بعد با تهدید عوام و تطمیع خواص، در عهد خود خیانت کرده و 
راه دیگری در پیش گرفتند و به سپاه یزید پیوستند، روی آسایش و 
آرامش دیدند؟ ابن زیاد برای آنکه مردم را از همراهی با امام حسین)ع( 
برحذر دارد در خطبه هایش در مسجد کوفه می گفت: »یزید دستور 
داده که ســهم شما را از عطایا بیشتر کنم و پولی را برایم فرستاده تا 

میان شما تقسیم کنم.« 
تنها 14 سال پس از واقعه عاشورا »حجاج بن یوسف ثقفی« که در 
خونریزی و بی رحمی  شهره تاریخ است بر کوفه مسلط و خطبه مشهور 
امیرالمومنین علی)ع( خطاب به مردم کوفه و پیشگویی ایشان: »به خدا 
قسم پسری از قبیله ثقف بر شما مسلّط شود، متکبّر و رویگردان از حق، 
اموال تان را می خورد، و پیه شما را از شدت ظلم آب می کند«، محقق 
شد. حجاج در نخستین سخنان خود در مسجد کوفه گفت: »هان  ای 
مردم! نه به کودکانتان رحم می کنم و نه به پیرانتان! بیگناهانتان را به 
جای گناهکار مواخذه خواهم کرد و کافی است به کسی ظنین شوم. 
تحویل جلادانش خواهم داد، همه اینها از اختیارات من است و هرچه من 
مصلحت بدانم عین شرع است.« مسعودی در مروج الذهب می نویسد 
حجاج در مدت 20 سال حکومت خویش، 120 هزار نفر را گردن زده و 
کشته بود و این تعداد غیر از کسانی بودند که در میدان جنگ علیه او 
دست به شمشیر برده و توسط سپاهیان او کشته  شدند. این سرنوشت 
مردمی بود که چند سال پیش از فرزند رسول خدا روی گردانده بودند.
حجاج نه شــخصیتی صرفاً تاریخی که نمونه ای از ستمگران و 
خونریزان جهان اســت که در هر دوره ای در جلدی حلول می کند. 
به راســتی فرق ترامپ و حجاج در چیست؟! مگر همین چندی پیش 
ترامپ نگفت که می تواند جنگ در افغانســتان را یک هفته ای پایان 
دهد اما دوست ندارد 10 میلیون نفر را بکشد؟ حجاج و عمالش باید با 
شمشیر گردن بی گناهان را می زدند و آنان را می کشتند و از این بابت 
خون انســان های کمتری را می توانستند بر زمین بریزند اما ترامپ و 
 دار و دسته اش با انداختن یک بمب جان ده ها تن را می گیرند و آمارها 
می گویند که هر 12 دقیقه یک بمب آمریکایی در گوشه ای از جهان بر 
سر کسانی فرود می آید و جان هایی را می گیرد و چند برابر آن زخمی  و 
قطع عضو می شوند. وحشی گری و سبوعیت همان است، فقط مدرن تر، 

سریع تر و خشن تر شده است.
در ماجرای کربلا از دو عامل  اشرافی گری و نفوذ نمی توان و نباید 
غافل شد. با رحلت پیامبر اکرم)ص(، ذائقه خواص جامعه اسلامی اندک 
اندک با چرب و شــیرین دنیا آشنا شده و خو می گیرد. آفتی که در 
سطح خواص نمانده و از قله ها به سوی دامنه نیز سرازیر شده و مردم 
را نیز آلوده می کند. آنان که امام حســین)ع( را به شهادت رساندند 
و آن جنایــت عظیم و بی مثال را آفریدند، کافر و اجنبی نبودند. نماز 
می خواندند و روزه می گرفتند و بسیاری از آنان در گذشته ای نه چندان 
دور پای خطبه های پدر بزرگوار ایشان امیرمومنان حضرت علی)ع( 
می نشستند. در منابع مختلف آمده است که حضرت در روز عاشورا 
بارها لشکریان یزید را نصیحت کردند، اما چه می شود که حتی نفس 
مسیحایی آن حضرت نیز در آنان اثری نگذاشته و جز چند نفر معدود 
از راه باطل بازنمی گردند و بر امام عصر خویش تیغ می کشند؟ پاسخ 
را باید از زبان خود آن حضرت شنید که پس از ناامیدی از هدایت آنان 
فرمودند: »چون شکم هایتان از حرام پر شده است، حرف های من در 

شما اثر نمی گذارد.« 
اما درباره مســئله نفوذ می توان به ماجرای عجیب  هانی بن عروه  
اشــاره کرد. بزرگ و رئیس قبیله مذحج که مســلم- فرستاده امام 
حســین)ع(- را در کوفه پناه داد. برخی منابع آورده اند که چون به 
جایی می رفت 4 هزار سواره او را همراهی می کردند و از چنین جایگاهی 
برخوردار بود اما روزی که مأموران ابن زیاد او را به بازار قصابان کوفه 
می بردند تا گردن بزنند و فریاد کجایند مذحجیان سر می داد، حتی 
یک نفر به یاری او نیامد. چرا؟ عمروبن حجاج زبیدی مذحجی، برادر 
همسر  هانی که با سکه های ابن زیاد خریداری شده و نقش نفوذی در 
قبیله را دارد، کاری می کند که اهل قبیله سکوت اختیار کنند و شاهد 

شهادت بزرگ خود باشند! 
آنچه گفته شد فقط چند نمونه کوتاه از درس ها و عبرت های عاشورا 
بود. عاشورا گنج بی پایانی است که هرچه زمان بگذرد ارزش آن بیشتر 
نمایان می شود. یکی از مشکلات و گره های اصلی انسان امروز، بحران 
هویت و معناست. برای انسان امروزی که خسته از بیابان جذابیت ها 
و لذت های زودگذر، تشــنه گمشده خویش و آن معنای ناب زندگی 
هستند، چه پاسخی گواراتر از چشمه زلال امام حسین)ع( و یارانش. 
پس تعجب نکن اگر می شنوی که »جان شاک« کشیش آمریکایی که 
سال گذشته توفیق شرکت در مراسم پیاده روی اربعین را داشته، امسال 
کلیسای خود در شهر پورتلند ایالت اورگان را به حسینیه تبدیل کرده 
است. مغناطیس حسین)ع( جذبت خواهد کرد، کافی است تشنه باشی. 
تشنگی راز کربلاست. اگر کشیشی تشنه در پورتلند باشی جذب این 
مغناطیس می شوی و اگر تشنه نباشی در کنار خیمه حسین)ع(، سازش 

با یزید زمان را زمزمه می کنی. 

چگونه كلیسای پورتلند
حسینیه شد؟

یادداشت روز

خورشیدِ سر برهنه
امروز هم در سوگ مولای شهیدمان حضرت اباعبدالله  الحسین علیه السلام 
این ستون را متفاوت از همیشه می آوریم و به دو بند از  ترجیح بند معروف، فاخر 

و پرسوز مرحوم محتشم کاشانی اختصاص می دهیم؛
چون خون ز حلق تشنه او بر زمین رسید

جوش از زمین به ذروه عرش برین رسید
نزدیک شد که خانه ایمان شود خراب

از بس شکست ها که به ارکان دین رسید
نخل بلند او چو خســان بر زمین زدند

طوفان به آسمان ز غبار زمین رسید
باد آن غبار چون به مزار نبی رســاند

گرد از مدینه بر فلک هفتمین رسید
یک  باره جامه در خم گردون به نیل زد

چون این خبر به عیسی گردون نشین رسید
پر شد فلک ز غلغله چون نوبت خروش

رسید روح الامین  به حضرت  انبیا  از 
کرد این خیال وهم غلط کار، کان غبار

رســید دامن جلال جهان آفرین  تا 
هست از ملال گرچه بری ذات ذوالجلال
او در دل است و هیچ دلی نیست بی ملال

***
روزی که شــد به نیزه سر آن بزرگوار

خورشید سر برهنه برآمد ز کوهسار
موجی به جنبش آمد و برخاست کوه کوه

ابری به بارش آمد و بگریست زار زار
زلزله شــد خاک مطمئن تمام  گفتی 

گفتی فتاد از حرکــت چرخ بی قرار
عرش آن زمان به لرزه درآمد که چرخ پیر

افتاد در گمان که قیامت شد آشکار
آن خیمه ای که گیسوی حورش طناب بود

حباب وار مخالف  باد  ز  شد سرنگون 
جمعی که پاس محملشان داشت جبرئیل

گشــتند بی عماری محمل شترسوار
با آنکه ســر زد آن عمــل از امت نبی

روح الامین ز روح نبی گشت شرمسار
وانگــه ز کوفه خیل الم رو به شــام کرد
نوعی که عقل گفــت؛ قیامت قیام کرد

محمد صرفی
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همچنین با خبر شدیم همکارمان آقای محمدحسین آذرپندار در دفتر نمایندگی 
کیهان در یاســوج یکی از نزدیکان خود را از دســت داده اســت. ضمن تسلیت به 
 ایشــان برای آن مرحوم رحمت واســعه الهی و برای بازماندگان صبر و شــکیبایی 

آرزو داریم.

به جای گفت و شنود 

تسلیت به همکاران
مطلع شدیم همکارمان آقای محمود سامانی در غم از دست دادن یکی از نزدیکان 
خود به سوگ نشسته است. ضمن تسلیت به ایشان برای آن  مرحومه غفران الهی و 

برای بازماندگان صبر و بردباری آرزو داریم.

نمایندگان  فراکسیون  عضو 
اقدام  باید  ولایی معتقد است که 
ایران در راســتای برداشتن گام 
سوم را مثبت ارزیابی کرد چرا که 
اروپا و آمریکا باید بدانند که ایران 
هیچ گاه از مواضع خود عقب نشینی 

نمی کند.
نصرالله پژمانفر عضو فراکســیون 
نماینــدگان ولایی مجلس شــورای 
اسلامی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
جوان، با  اشــاره به گام سوم ایران در 

کاهش تعهــدات برجامی، اظهار کرد: 
باید این اقدام جمهوری اسلامی ایران را  
مثبت ارزیابی کرد، چرا که اروپایی ها و 
آمریکایی ها باید بدانند که ایران هیچ گاه 

از مواضع خود عقب نشینی نمی کند.
او افــزود: اروپا بایــد بداند که ما 
منافع ملی و حقوق مسلم مردم خود 
را بــا بازی هایی که آنهــا در می آورند 

معامله نمی کنیم.
پژمانفر تصریح کرد: روش گام به 
گام موجب خســتگی مردم در احقاق 

حقوق شــان می شود، چرا دولتمردان 
این پیام را درک نمی کنند که آمریکا 
زیر تعهد برجام زده و اروپایی ها نیز به 

شیوه این کشور عمل می کنند.
عضو فراکسیون نمایندگان ولایی 
بیــان کرد: روش گام بــه گام ما را به 
دوران قبل از برجــام باز نمی گرداند، 
لــذا دولتمردان باید در برخورد با اروپا 

شفاف عمل کنند.
پژمانفر تأکید کرد: ما نباید در برابر 
دشمن ضعف نشان داده و فرصت سوزی 

کنیم، چراکه غرب دقیقاًً به دنبال همین 
موضوع است تا جمهوری اسلامی ایران 
را ضعیف کند و به نظر می رسد که وقت 
آن رسیده تا دولت این بازی را تمام کند.
نماینــده مــردم مشــهد گفت: 
همان طــور که در متن برجام آمده در 
صورت نقض آن ما باید تمام اقدامات 
خــود را در یک مرحله انجام دهیم نه 
دهها مرحله، لذا به  نظر بنده روش فعلی 
دولت صحیح نیست و ما را در موضع 

ضعف و ناتوانی قرار می دهد.

پژمانفر:

روش گام به گام ما را به دوران قبل از برجام باز نمی گرداند
 نباید در برابر دشمن فرصت سوزی كنیم

گزارش خبری تحلیلی کیهان

گام های كوچک 
پاسخ محدودیت های بزرگ برجام نیست

سرویس سیاسی-
رفتار  براســاس  گویا غرب- 
دولت- به این نتیجه رســیده که 
دولت روحانی هیــچ چاره ای جز 
»حفظ برجام به هر قیمت ندارد«. 
عاید  این وضعیت جز خســارت 
دیگری برای ایران نخواهد داشت. 
دولت باید رفتــار برجامی خود را 
به طور اساسی تغییر دهد.گام های 
کوچک، پاسخ محدودیت های بزرگ 
از  و  مذاکرات  نیست.توقف  برجام 
سرگیری غنی ســازی 20 درصد، 
می تواند بخش مهمی از این تغییر 

رفتار باشد.
با توجه به بی عملی اروپا در اجرای 
تعهدات، گام سوم ضرب الاجل ایران از 

جمعه)15 شهریور( آغاز شد.
مقامات ارشد دولت اعلام کرده اند 
که دســتورالعمل گام جدید مبنی بر 
رفع موانع تحقیق و توســعه در صنعت 

هسته ای است.
فلسفه ضرب الاجل برجامی، به هم 
زدن ناموازنه موجــود در اجرای توافق 
هسته ای و دادن شوک به طرف مقابل 
و وادارکردن او به اجرای تعهدات است. 
اما متاســفانه رفتار دولت در ماههای 
اخیر هیچ تناسبی با کارکرد اصلی ضرب 

الاجل ندارد.
تجربه 16 ماه اخیر- پس از خروج 
آمریکا از برجام- در کنار 120 روز اخیر- 
اجرای ضرب الاجل برجامی ایران- بیش 
از پیش ثابت کرد که اروپا نه توان و نه 
اراده ای برای اجرای تعهدات خود ندارد. 
هــدف اصلی اروپا، وقت کشــی و 
خریدن زمان بــرای آمریکا به منظور 
اجرای برجام های بعدی اســت. اکنون 
هیچ تردیدی باقی نمانده که اروپایی ها 
نمی خواهند از حقوق حداقلی ایران در 

برجام صیانت کنند.
دولت باید یک تغییر اساســی در 
رفتار خود در ضرب الاجل برجامی ایجاد 
کند. رفتار دولت باید مبتنی بر واردکردن 
شــوک های پیاپی و سنگین به طرف 
آمریکایی- اروپایی باشــد. اقداماتی از 
قبیل آغاز غنی سازی 20 درصد در فردو 

و استفاده از سانتریفیوژهای پیشرفته.
گام دوم کاهــش تعهدات برجامی 
ایران، روز پنج شــنبه)14 شهریور( به 
پایان رسید. دولت باید با نمایش اقتدار 
و قاطعیت، بلافاصله دستور اجرای گام 
ســوم همراه با جزئیــات را می داد، اما 
آقای روحانــی در اقدامی تأمل برانگیز 
روز جمعه)15 شــهریور( گام ســوم را 
اعلام کرد و ســپس سخنگوی سازمان 
انرژی اتمی در روز شنبه)16 شهریور( 

جزئیــات را اعلام کرد. ایــن رفتار، به 
طرف مقابل ایــن پالس را می دهد که 
دولت قاطعیت و جدیت لازم در اجرای 

ضرب الاجل را ندارد.
روحانی در روزهای گذشته همزمان 
با اعلام گام سوم کاهش تعهدات برجامی 
ایــران گفت:»در عین حال 2 ماه دیگر 
فرصت می دهیم، اگر به توافق رسیدیم 
باز هم راه برای مذاکره، منطق و توافق 
وجــود دارد«. این قبیل اظهارات دقیقا 
خلاف جهت ضرب الاجل برجامی است 
و مصداق ضعف و عقب نشینی است و 
طرف مقابل را به عهدشکنی و گستاخی 

بیشتر ترغیب می کند.
اکنــون دولت در حالــی به طرف 
مقابل امید بسته و مردم را هم امیدوار 
به این روند عقیم می کند، که دشــمن 
در حال توســعه دشمنی خود است و 
باید مقتدرانــه و عزتمندانه، بازی او را 
قبل از جا افتادن به هم زد. ما این کار را 
در اسقاط پهپاد آمریکا و توقیف نفتکش 

انگلیس تجربه کردیم.
پاســخ  کوچــک،  گام هــای 

محدودیت های بزرگ برجام نیست.
طرف مقابل به این نتیجه رسیده که 
دولت روحانی هیچ چاره ای جز »حفظ 
برجام به هر قیمت ندارد«. این وضعیت 
جز خســارت عاید دیگری برای ایران 
نخواهد داشت. دولت باید رفتار برجامی 
خود را به طور اساسی تغییر دهد. توقف 
مذاکرات و از سرگیری غنی سازی 20 
درصد، می تواند بخــش مهمی از این 

تغییر رفتار باشد.
جزئیات گام سوم

بهروز کمالوندی، سخنگوی سازمان 
انرژی اتمی در نشستی خبری در محل 
این سازمان به تشریح جزئیات گام سوم 

کاهش تعهدات برجامی پرداخت.
کمالونــدی گفت: یکی از تعهدات 
ایــران در برجام مربــوط به بازطراحی 
رآکتور اراک اســت، دیگری مربوط به 
تولیدات آب سنگین است. موضوع سوم 
بازفرآوری سوخت مصرف شده هست. 
موضوع دیگر غنی سازی به لحاظ سطح 
هست. موضوع بعد تحقیق توسعه هست. 
سه موضوع دیگر فردو، میزان ذخایر و 

نظارت ها و دسترسی های آژانس است.
وی افــزود: از این 7 موضوع عملًا 
ما 4/5 موضوع را انجام داده ایم )کاهش 
تعهدات( و موضوعات باقیمانده به لحاظ 

مختصر باقی مانده است.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی در 
ادامه گفت: درباره بندهای 23 تا 43 ما 8 
موضوع داریم که چهار موضوع الآن اتفاق 
افتاده است. برخلاف برخی گزارش ها، 

محدودیتی برای مســیر غنی سازی ما 
وجود نداشته است.

کمالونــدی اظهار داشــت: چهار 
موضوع از روز شنبه)دیروز( انجام شد. 
ماشــین های تحقیق و توســعه ما به 
انباشت ذخایر کمک خواهند کرد، این 
از روز جمعه انجام شــد و روز شنبه به 
 )IR6s( 6آژانس اعلام شد. ماشین آی آر
هست که گازدهی آن شروع شده. زنجیر 
20تایی آی آر4 هم شروع شده. آی آر6 
هم به صورت زنجیره 20تایی از جمعه 

شروع شده و گازدهی شده است.
وی خاطرنشان کرد: فعلاً بنا نداریم 
تغییــری در نظارتهای آژانس داشــته 
باشیم. در تحقیق و توسعه بندهای 32 

تا 43 عملًا وجود دارد.
ســخنگوی ســازمان انرژی اتمی 
افزود: اوج فعالیت های ما غنی ســازی 
بوده اســت و در حوزه صنعتی در ابعاد 
مختلف بر اساس اسناد بالادستی توسعه 
نیروگاه های هسته ای و برنامه غنی سازی 
برای یک میلیون سو طی 15 سال در 

دستور کار قرار گرفت.
وی تصریح کــرد: نیاز حال حاضر 
ما غنی ســازی 20 درصد نیست و اگر 
بخواهیم زمانی 20 درصد تولید کنیم؛ 
ترجیح ما این است که  یک پله پیش 
رویم و ذخایر 4/5 درصد به اندازه کافی 
داشته باشیم و بعد شروع به تولید 20 

درصد کنیم.
کمالونــدی در ادامه گفت: ســه 
موضوع باقیمانده یکی فردو است و یکی 
نظارتهای آژانس است که فعلاً بنا نداریم 
تغییری در نظارتهای آژانس داشته باشیم 
و تعهدات شفاف ســازی کما فی السابق 

انجام می شود.
وی اظهارداشت: ما از برجام خارج 
نشــده ایم و بندهای 26 و 36 برجام به 

ما اجازه می دهد کــه از تعهدات خود 
بکاهیــم. طرف مقابل بــه کدام یک از 
تعهدات یازده گانه خود پایبند بوده است؟ 
چارچوب برجام حفظ شده و باقیست. ما 
در حوزه همکاری های بین المللی هم به 
طرف مقابل اعتراض داریم و آن طور که 
باید و شاید همکاری نکرده اند. در گامهای 
بعدی در حوزه های فنی به انتهای کار 

خواهیم رسید.
سفر مدیرکل موقت آژانس به ایران

سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: 
از »کورنل فروتا« مدیرکل موقت آژانس 
دعوت کرده بودیم تــا به تهران بیاید، 
روز یکشــنبه )امروز( به ایران می آید و 
با علی اکبر صالحی رئیس سازمان انرژی 
اتمی و محمدجواد ظریف وزیر خارجه 

دیدار می کند.
کاظم غریب آبادی، سفیر و نماینده 
دائم کشــورمان نزد آژانس بین المللی 
انرژی اتمی، در توئیتر اعلام کرد: سفر 
مدیرکل موقــت آژانس انرژی اتمی به 
ایران، جزیی از تعاملات و همکاری های 
جــاری ایران و آژانــس و در چارچوب 
رایزنی های سطح بالا بین طرفین است.
آژانــس بین المللی انرژی اتمی در 
واکنش به تغییــرات موجود پیرامون 
فعالیت های ســانتریفیوژی ایران اعلام 
کرد، »ما از اخبار رســانه ها در ارتباط با 
توسعه و تحقیقات سانتریفیوژهای ایران 
آگاه هســتیم. بازرسان آژانس در ایران 
در محل هستند و هرگونه فعالیت های 
مربوط به آن را به مقر این ســازمان در 

وین گزارش خواهند کرد«.
واکنش آمریکا و اروپا

مایــک پمپئو، وزیر امــور خارجه 
آمریکا گفت که کاهش پایبندی ایران 

به برجام اقدامی غیر قابل قبول است.
بقیه در صفحه11


